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Drugi medunarodni forum "Razvoj parlamentarizma", Moskva, l. i2.juli 2019. godine

Zamjenik predsjedavaju6e Predstavnidkog doma Parlamentarne skup5tine Bosne i
Hercegovine (PSBiH) Neboj5a Radmanovil i zanjenik predsjedavaju6eg Doma naroda
PSBiH Nikola Spiri6 udestvovali su na 2. medunarodnom forumu o razvojuparlamentarizma,
koji je, t organizaciji DrZavne Dume Ruske Federacije, odrLan I. i 2. jula u Moskvi. Ove
godine na Forumu su udestvovali predstavnici 132 zemlje kao i 800 stranih gostiju i
de I e gac ij a iz I 4 medunaro dnih parl amentarn ih or ganizacij a.

Plenarnu sjednicu 2. medunarodnog foruma otvorio je predsjednik Dume Vjadeslav Volodin.
Istaknuo je da Forum postaje autoritativna platforma za razmjenu najboljih zakonodavnih
praksi i parlamentarnog iskustva. Prema rijedima predsjednika DrLavne Dume, l<roz
konstruktivnu komunikaciju, parlamentarci pove6avaju efikasnost interakcije o pitanjima
koja zahtijevaju zajednidke odluke, ukljuduju6i odrZivi razvoj, medunarodnu sigurnost,
za5titu okoli5a, borbu protiv siroma5tva i nejednakosti, borbu protiv terorizma, trgovinu
drogom i ilegalne migracije. Vjadeslav Volodin je, takoder, istaknuo da parlamentarci svih
zemalja moraju raditi zajedno te raditi na zaititi digitalnog suvereniteta. Istovremeno je
naglasio da je potrebno zajednidki raditi na razvoju digitalne ekonomije kao ekonomije
bududnosti.

Predsjednica Vije6a Federacije Valentina Matvienko pozvalaje sve parlamente da udestvuju
na Svjetskoj konferenciji o medureligijskom i meducivilizacijskom dijalogu, koja de biti
odrLana u Rusiji 21. maja 2022. godine. Valentina Matvienko podsjetila je da su Ujedinjeni
narodi u maju 2018. godine podrZali orgartizaciju Svjetske konferencije o medureligijskom i
meducivilizacijskom dijalogu uz ude56e drZavnih parlamentaraca i predstavnika vodedih
svjetskih religija u njegovom rjesavanju. Predsjednica Vijeda Federacije takoder je destitala
svima na Medunarodnom danu parlamentarizma, koji se slavi 30. juna. Ovaj datum pojavio
se u sluZbenom kalendaru Ujedinjenih naroda 22. maja 2018. godine, na prijedlog
Interparlamentarne grupe CIS-a, Skup5tine i Interparlamentame unije. Taj je prijedlog
inicirala ruska delegacij a.

Govore6i na Forumu "Razvoj parlamentarizma", ministar vanjskih poslova Sergej Lavrov
izjavio je kako Rusija smatra neprihvatljivim da stvara prepreke za rad parlamentarnih
delegacija na medunarodnim platformama, te se nada da se situacija sa uskra6ivanjem
parlamentarnih prava ruskim parlamentarcima u SkupStini Vijeia Evrope nigdje ne6e
ponoviti. On je naglasio da Rusija smatra neprihvatljivim upotrebu politidki motiviranih
ogranidenja, posebno stvaranje prepreka za punopravno ude56e parlamentamih delegacija u
radu multilateralnih asocij acija.
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Predsjednik Nacionalnog vijeda Slovadke Republike Andrej Danko istaknuo je vaZnost

pitanja o kojima 6e se raspravljati. Sva ova pitanja imaju zajednidki karakter - potrebu za

saradnjom izmedu drLava i kontinenata, naglasio je on. Andrej Danko je, takoder, istakao

nezamjenjivost nacionalnih parlamenata u funkcioniranju razliditih zemalja. Zakonodavci su

stubovi demokratskog legitimiteta. Mi zastupamo gradane, rekao je on. Zadovoljni smo Sto

Rusija moLe ponovo preuzeti punopravno ude56e u radu PACE-a. Evropi je potrebna Rusija i
drago mi je da su glasovi slovadkih parlamentaraca doprinijeli tome, rekao je on.

U svom pozdravnom govoru predsjednik Velike narodne skup5tine Turske Mustafa $entop
naglasio je da sve zemlje svijeta trebaju kanale za dijalog i saradnju. Turska smatra da je
parlamentarna diplomatija podela igrati veoma vainu ulogu, Sto, prema njegovom mi5ljenju,
potvrduje ovaj forum. On je, takoder, izrazio nadu da 6e Forum ojadati bilateralne odnose

izmedu Rusije i Turske. Mustafa $entop pozvao je parlamentarce da udruZe napore u borbi
protiv prijetnji medunarodnog terorizma i ekstremizma, kao i da pojadaju ulogu institucija
medunarodnog prava. Medunarodne organizacije poput Idedinjenih naroda trebaju Stititi sve

ljude, a ne samo pojedinadne zemlje.

Predsjednik Predstavnidkog doma Egipta Ali Abdel Aal Sayyed Ahmed istakao je da se

Forum odriava u vrijeme kada se u svijetu odvijaju ekonomski, politidki i kulturni sukobi.

Parlamenti, kao predstavnici nacrya, igraju veoma vaLnu ulogu u suzbijanju tih sukoba i
nalaze se na delu borbe protiv ovih izazova, rekao je on i naglasio da je neophodno zajedno

prona6i rje5enja za prevazilaZenje tih problema. Razvoj parlamentarizma moZe igrati
efektivnu ulogu u tome. Medunarodni forum je, kako je rekao, valan mehanizam koji moZe

doprinijeti daljnjoj dubinskoj raspravi o pitanjima s kojima se svijet suodava. On je, takoder,
poztuao da se razmotri uloga mladih kao "glavnog nerva druStva" u razvoju parlamentarizma.

Predsjednik Majlisi Milli iz Majlisi Oli iz TadZikistana Mahmadsaid Ubaydulloyev naglasio
je da procesi globalizacije objektivno zahtijevaju formiranje novog oblika
meduparlamentarne saradnje. Sawemeni parlamentarizam, kao demokratska institucija koja
predstavlja narod, koja ima zakonodavnu vlast, ima za cilj da zakonski promovira univerzalni
progresivni ruzvoj druStva u svijetu, ujedini napore za rje5avanje globalnih problema,

eliminira prijetnje i izazove koji se tidu cijelog svijeta rekao je Mahmadsaid Ubaydulloyev.
On je naglasio da je neophodno konsolidirati napore svih zemalja u rje5avanju globalnih

izazova. TadZikistan, kao ravnopravan dlan svjetske zajednice, oduvijek je bio predan politici
usmjerenoj na jadanje multilateralne saradnje, provodenje sveobuhvatnih mjera za izgradnju
povjerenja u politidkoj, ekonomskoj, ekolo5koj i humanitarnoj sferi kroz konstruktivan
dij alo g, zaklj udio j e Mahmadsaid Ubaydulloyev.

Predsjednik Narodne skupStine Republike Angole Fernando da Piedade Dias dos Santos

naglasio je da pitanja dnevnog reda Foruma ,,Razvoj parlamentarizma" i konferencija Rusija-

Afrika navode na razmi5ljanje o tome kako parlamenti mogu postati katalizatori koji 6e se

pozabaviti ovim pitanjima. Predsjednik Narodne skup5tine Republike Angole nazvao je
medunarodni terorizam jednom od kljudnih prijetnji s kojima se svijet suodava, a odluku o

suprotstavljanju tome treba prona6i zajedno. Broj teroristidkih napada pove6ava se zbog toga

Sto kulturna i vjerska pitanja desto dijele ljude, raste broj mladih koji se pridruZuju
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teroristidkim organizacijama. Potrebno je traliti rje5enja za ova pitanja kako bi se osigurao

miran kulturni i vjerski suZivot gradana. Parlamenti bi trebali biti vi5e ukljudeni u spredavanje

sukoba i za5titu ljudskih prava, rekao je Fernando da Piedade Dias dos Santos.

Predsjednica Saveznog nacionalnog vijeia Ujedinjenih Arapskih Emirata Amal Al Qubaisi
izrazilaje duboku zahvalnost ruskom parlamentu, a posebno predsjedniku DrZavne Dume

Vjadeslavu Volodinu zapoziv na Forum. Ona je istakla da je Forum vaLart dogadaj zaruzvoj
saradnje izmedu dvije zemlje. Amal Al Qubaisi naglasila je vaZnost tema koje su pokrenute

na Forumu, posebno borbu protiv siroma5tva, terorizma i ekstremizma. Ona je pozvala na

aktivno kori5tenje potencijala mladih ljudi da rije5e sva postavljena pitanja. Osim toga,

predsjednica Saveznog nacionalnog vije6a Ujedinjenih Arapskih Emirata predloZila je da se

na okruglom stolu usvoji borba protiv laLnih vijesti, konadni dokument koji ukljuduje
zakonodavnu praksu razliditih zemalja. ,,lzazovi budu6nosti su na5a zajednidka odgovornost",
reklaje ona.

Predsjednik Narodne skup5tine Republike Ararat Mirzoyan uvjeren je da 6e ovako
autoritativan medunarodni forum imati konstruktivnu razmjenu mi5ljenja o kljudnim
pitanjima parlamentame saradnje. Ararat Mirzoyan je, takoder, bio sretan zbog povratka
Ruske Federacije u PACE. Uvjeren je da 6e efikasan i dobro koordiniran rad svih delegacija
donijeti plodove. Osim toga, govore6i o sukobu u Nagomo-Karabahu, Ararat Mirzoyan
naglasio je da njegovazemljapodrZava samo mirno, diplomatsko rjesenje ovog pitanja.

Margaret Mensah-Williams, predsjednica Nacionalnog vije6a Namibije, pozvalaje na rad na

uskladivanju i objedinjavanju zakona razliiltih zemalla. MoZda imamo ruzlifite pristupe, ali
imamo viSe zajednidkog nego razlika. Imamo razloga da jedni od drugih naudimo najbolje.
Ona je, takoder, pozvala na uvodenje jedinstvenih trgovinskih pravila za sve zemlje i
izbj e gav arle politike trgovinskih barij era.

Predsjednik Narodne skup5tine Islamske Republike Pakistan Asad Qaiser istakao je da je
vaLno znati da ovaj forum sve vi5e pomaLejadanju meduparlamentarnih veza Sirom svijeta.
Parlamentarci bi trebali biti na prvoj liniji borbe za wiverzalnu jednakost, borbe protiv
siromaStva i razliditih izazova. Asad Qaiser je naglasio da parlamentarci trebaju biti
posrednici u rje5avanju raznih medunarodnih sukoba, a kompromis se moZe posti6i samo uz
njihovu pomo6.

Predsjednica Interparlamentarne unije Gabriela Cuevas Barron naglasila je da je Rusija
zemlja koja predstavlja mnoge inicijative u IPU-u, te da aktivno udestvuje u mnogim
komisijama. Ona je istakla da parlamentarci svih zemalja imaju veliku odgovornost - da

zastupaju svoje narode. Parlament je srce demokratije, smatra predsjednica IPU-a. Ona je,
takoder, rekla da je neophodno zajedno se boriti protiv sankcija koje su nametnute
parlamentarcima. Uvodenje sankcija parlamentarcima protivi se praksi demokratije.

Multipolarni svijet je sada posebno vaian u eri globalnih izazova i sukoba, a predsjednica

IPU-a smatra da je razvoj parlamentarizma neophodan u tom pogledu.

Na 2. medunarodnom forumu "Razvoj parlamentarizma" odrLana je rasprava u sekciji:

"Medunarodna sigurnost: dijalog zakonodavaca za mir i stabilnost" kojoj su takoder
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prisustvovali zamjenik predsjedavaju6e Predstavnidkog doma Parlamentarne skup5tine Bosne

i Hercegovine (PSBiH) Neboj5a Radmanovit, i zamjenik predsjedavaju6eg Doma naroda

PSBiH Nikola Spiri6.

Leonid Slutskiy, predsjednik Odbora za medunarodne poslove, i Pedro Agramunt,
predsjednik PACE-a 2016-2017, dlan Spanskog senata, bili su moderatori ovog dijela
Foruma.

Neophodno je saduvati multipolarnu svjetsku arhitekturu koja se razvila u svijetu nakon

Drugog svjetskog rata, uz vode6u ulogu (IN-a, za koju se pokazalo da nema altemativu,
naglasio je Leonid Slutski. Parlamentarizam je temelj, kanon demokratije. Nema demokratije
bez parlamentarizma, bez parlarnentaraca, rekao je Pedro Agramunt. Meduparlamentarne

orgarizacije, kao i ovaj forum, od fundamentalnog stt zna(aja za stabilnost svijeta.

Izuzetno je vaLno prona6i razloge zbog kojih se u modernom svijetu kr5i pravo svakog

naroda na suverenitet i nezavisnost, rekla je zamjenica predsjednika DrLavne Dume Irina
Iarovaia. Ona je, takoder, naglasila da kada govorimo o medunarodnim problemima kao Sto

su: sigurnosne prijetnj e, organizirani kriminal i ilegalne migracije, potrebno je traliti njihove
zajednidke uzroke. Vrlo desto ne proudavamo zajednidke uzroke ovih zajednidkih prijetnji s

kojima se svijet danas suodava. I zbog toga, rade6i sa svakim pojedinadnim problemom,

poku5avamo eliminirati posljedice. Ona je, takoder, predloZila da Ujedinjeni narodi usvoje

konvenciju o sigurnosti informacija. Informacioni prostor je danas, takoder, dio suvereniteta,

ali on apsolutno nije pokriven medunarodnim pravom. Sistem vanjske kontrole koristi se za

postizanje Zeljenih politidkih ciljeva. To su oruZja za masovno uni5tenje, sarno sofisticiranija.

Anton Morozov, dlan Odbora za medunarodne poslove, istakao je da Rusija pridaje veliki
znadaj razvojt meduparlamentarne diplomatije, jer tradicionalna meduvladina diplomatija
nije uvijek efikasna. Poslanici i senatori koji imaju direktnu komunikaciju sa svojim

biradima, koji rade u svojim regijama i koji komuniciraju sa svojim kolegama

parlamentarcima na bilateralnoj osnovi, desto su u stanju darazvijt efikasnije mehanizme za

rj e5avanj e globalnih izazov a.

Faustin Boukoubi, predsjednik Narodne skup5tine Republike Gabon, istakao je da parlamenti

uZivaju legitimitet, jer su poslanici izabrani predstavnici naroda r vaLno je oduvati taj

legitimitet. Yalno je uzeti u obzir interese naroda, potrebno je da stanovni5tvo shvati da se

njihovo mi5ljenje uzima u obzir na nacionalnom nivou, rekao je Faustin Boukoubi. Na

medunarodnom nivou situacija je gotovo ista, rekao je on. Meduvladine organizacije nisu pod

kontrolom stanovniStva, dakle, moramo ojadati ulogu parlamentaraca na takav nadin da se

odluke donose razumnije. Takoder je govorio u prilog oduvanja suvereniteta svake zemlje,

ukljudujudi i eru digitalizacije.

Predsjednik Gornjeg doma Savezne skup5tine Somalije Abdi HaSi Abdulahi rekao je da

mnoge zemlje u svijetu proizvode oruZje za masovno uni5tenje i u tom smislu napetost raste.

Vjerujemo da moZemo promijeniti svijet i sprijediti ratove, preusmjeriti novac i pove6ati

proizvodnju hrane kako bi odrLali na5u planetu Zivom, rekao je on. Mima koegzistencija nije

prilika, to je nuZnost, rekao je Abdi Hashi Abdullahi, stoga bi pitanje takvog suZivota trebalo
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da rjeSavaju svi. Postoji mo6 saradnje, mod stvaranja regionalnih ili Sirih kontinentalnih
blokova. To 6e dovesti do nove budu6nosti, u kojoj 6e biti mir, kao i blagostanje, a mi 6emo

se boriti protiv siroma5tva.

Adalbi Shhagoshev, dlan Odbora za sigurnost i kontrolu korupcije, predloZio je stvaranje
posebne jedinice unutar strukture medunarodnih organizacija za borbu protiv Sirenja oruLja
koje koriste teroristi. Teroristi koriste razlidite vrste oruZja da bi podinili zlodine, ukljudujudi i
one najmodernije. Ali najmasovnija je upotreba IED-a, improviziranih eksplozivnih naprava.

Proizvodadi takvih bombi, prodavci takvog oruZja treba da dobiju ozbiljne zatvorske kazne,
do doZivotnog zatvora. U PACE-u, LIN-u bi trebale postojati posebne jedinice ukljudene u
borbu protiv teroristidke prijetnje, s oruZjem koje teroristi koriste. Parlamentarac je naglasio
vaZnost rada na ujedinjenju zakonodavstva razliiltih zemalja s ciljem borbe protiv
teroristidkih prijetnji i medunarodnog kriminala. On je naglasio da je Ruska Federacija

akumulirala veliko iskustvo u ovom pitanju.

Udesnici 2. medunarodnog foruma ,,Razvoj parlamentarizma" saglasili su se o

neprihvatljivosti sankcija. To je potvrdeno u Deklaraciji koja je usvojena drugog dana

Foruma. Parlamentarci su, takoder, naglasili vaZnost Siroke parlamentarne saradnje kako bi se

osigurao odrZivi ruzvoj, medunarodna i regionalna sigurnost, dobrobit okoli5a, borba protiv
siroma5tva i nejednakosti. Udesnici Foruma pozvani su da koriste kanale meduparlamentarne
saradnje kako bi promovirali sveobuhvatno poboljSanje globalnog sistema upravljanja
ekonomijom kako bi se rije5ila l<riza u globalnoj ekonomiji i osigurala veda ekonomska i
finansijska stabilnost, harmonizacija medunarodnih trgovinskih odnosa, odrLiv, dinamidan
rast. U uslovima globalne digitalne transformacije i tranzicije svjetske ekonomije u novu
tehnolo5ku paradigmu, razvoj zajednidke vizije i harmonizacija pristupa pravnoj regulaciji u
digitalnoj eri, koja zalxijeva duboku meduparlamentarnu koordinaciju, razmjenu

zakonodavnih praksi, blisku saradnju u razvoju jedinstvenih medunarodnih standarda postaje

kljud za ekonomski rast i socijalnu i ekonomsku stabilnost, navedeno je u Deklaraciji.
Udesnici Foruma istakli su posebnu ulogu nacionalnih parlamenata i meduparlamentarnu

saradnju u usvajanju principa odgovornog pona5anja u informacionom prostoru i formiranju
sigurnog i otvorenog globalnog informacionog okruZenja. Parlamentarci su ohrabrili medije,

civilno druStvo i sve strane ukljudene u Sirenje masormih informacija i razvoj propisa u ovoj

oblasti, da ujedine napore u borbi protiv dezinformacijai ,,lalnih vijesti".

Na kraju plenarne sjednice, udesnici Foruma usvojili su Zavr5nu deklaraciju 2
medunarodnog foruma,,Razvoj parlamentarizma" .
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Izvje5taj pripremila:

Naida KruSko
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Izvje5taj odobrio:

Dr. Nikola Neboj5a Radmanovi6
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Dostaviti:

- Kolegiju Predstavnidkog doma PSBiH
- Kolegiju Doma naroda PSBiH
- Kolegiju Sekretarijata PSBiH
- dlanovima Delegacije PSBiH u PSCEI-a
- Komisiji za vanjske poslove Predstavnidkog doma PSBiH
- Komisiji za vanjsku i trgovinsku politiku, carine, saobra6aj i komunikacije Doma naroda

PSBiH
- Sektoru za odnose s javnoS6u PSBiH
- Sektoru za medunarodne odnose i protokol PSBiH

Kopija: Ministarstvo vanjskih poslova BiH
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